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Nemzetünk egyik legjelentősebb ünnepe Szent 
István napja, augusztus 20. Az egyetemes magyarság 
ezt az ünnepet a földkerekség bármely országában 
megünnepli, és emlékezik első szent királyunkra. A 
Kárpát-medencében is természetes, hogy megem-
lékezünk az államalapítóról. De ahogyan másfélék 
vagyunk mi emberek, úgy ünnepeinket is másféle-
képpen tartjuk meg.

Szent István király minden időben, minden tör-
ténelmi korban, minden politikai rendszerben utat 
mutatott, a Szent Jobb óva figyelmeztette a magyar 
nép vezetőit minden időben! A többségük hallgatott 
rá, de voltak olyanok is, akik csak legyintettek egyet, 
és puszta muzeális darabnak, régi korok letűnt tár-
gyának tekintették Szent István jelképeit. Voltak, 
akik eladták volna a Szent Koronát, mert azt hitték 
így megszabadulnak Szent István örökségétől. A tör-
ténelemből tudjuk, nem sikerült a kísérletük.

Vannak olyan politikusok, akik Szent István ün-
nepén „érdekből vagy számításból”, a pulpitusnál 
magasröptű szónoklatokat tartanak fejből vagy pa-
pírból olvasva. Szépen beszélnek, de tetteik inkább 
másról árulkodnak. A nép előtt mutogatják magu-
kat, de közben éppen a Szent István-i eszmét csúfol-
ják meg, amikor nyelvünk, kultúránk, hagyománya-
ink és megmaradásunk zálogát dobják el, vagy csak 
félrerakják a polcra, és a fontossági sorrend legvégére 
hagyják. Nekik csak az aktuális helyzetkép a fontos, 
az őket megtapsoló tömeg, a róluk készült fénykép 
és az újságcikkek az udvari sajtóban. Ünnepeink tele 
vannak sokszor ilyen önjelölt politikusokkal, és csak 
jönnek és mérgeznek. Elhitetik magukról a szépet, 
de a közösség csupán másodlagos számukra. Pedig, 
ha csak beleolvasnának Szent István királyunk In-
telmeibe, életébe – akiről egyébként magasztos dol-
gokat mondanak el – minden bizonnyal megütné 
a szemüket pár fontos kifejezés és gyakran használt 
idézet. Mondjuk például a következő: „Tartsd min-
dig eszedben, hogy minden ember azonos állapot-
ban születik, és hogy semmi sem emel fel, csakis az 
alázat, semmi sem taszít le, csakis a gőg és a gyű-
lölség.” De sorolhatnánk és idézhetnénk első szent 
királyunk Intelmeiből számos más gondolatot is. A 
lényeg a tett, a cselekedet, a szolgálat közösségért, 
valamint az ősök tisztelete.

A hagyományok ugyancsak fontosak népünk, 
nemzetünk életében. Ragaszkodunk a régihez, de 
ha újítani kell rajtuk, először megfontoljuk és lehet 

kétszer is megfontoljuk, hogy mitévők legyünk. Az 
István a király című rockopera 30 éves jubileuma 
kapcsán is új köntöst kapott. A klasszikus darabot 
újraértelmezték, és szinte kiforgatták önmagából, és 
látványosnak szánt, de sokszor inkább megbotrán-
koztató jelenetekkel dúsították fel. Vajon ezt követeli 
meg a modern világszemlélet? Tényleg arra van szük-
ségünk, hogy lépten-nyomon megfeleljünk a nyuga-
ti szellemnek és a liberalizmus különböző, szélsősé-
ges változatainak? Valóban nem vagyunk egyformák, 
de akit felelős posztra helyeztek, és a közösség előtt 
szerepel, annak a felelőssége hatványozottan kidom-
borodik. Hagyományaink, történelmünk megcsú-
folása most nem idegen néptől származik, hanem a 
sajátunkétól…

Szent István király üzenete azonban nem halvá-
nyul el és mindenkinek szól. Még azoknak is, akik 
csak „micisapkának” titulálták a Szent Koronát; még 
azoknak is, akik igyekeznek minden lehetőséggel vé-
reskezű uralkodónak beállítani; még azoknak is, akik 
„csak” beszélnek róla és csak beszélnek, beszélnek…

Az üzenet pedig egyszerű: „Mert a szeretet gya-
korlása vezet el a legfőbb boldogsághoz. Légy irgal-
mas minden erőszakot szenvedőhöz, őrizd szívedben 
mindig az isteni intést: “Irgalmasságot akarok, nem 
áldozatot.” Légy türelmes mindenekhez, nemcsak a 
hatalmasokhoz, hanem azokhoz, akik nem férnek a 
hatalomhoz. Azután légy erős, nehogy a szerencse 
túlságosan felvessen, vagy a balsors letaszítson. Légy 
alázatos is, hogy Isten felmagasztaljon most és a jö-
vőben. Légy majd mértékletes, hogy mértéken túl 
senkit se büntess vagy kárhoztass. Légy szelíd, hogy 
sohase harcolj az igazság ellen. Légy becsületes, hogy 
szándékosan soha senkit gyalázattal ne illess. Légy 
szemérmes, hogy elkerüld a bujaság minden bűzét, 
valamint a halál ösztönzőjét.”

Megmaradásunk záloga Szent István királyhoz 
való ragaszkodásunk és hűségünk lehet, érezzük át 
tehát ennek a súlyát augusztus 20-án. Akkor is, ami-
kor felhúzzák a nemzeti lobogót; akkor is, amikor 
a Szent Jobb körmenetet látjuk, és részt veszünk az 
ünnepi misén; akkor is, amikor az éjjeli boltozatot a 
tűzijáték fényei világosítják be; és akkor is, amikor 
felcsendül az „Isten, áldd meg a magyart!”

Rajk János 
plébános

Gondolatok Szent István ünnepe kapcsán



S á r i S á p i  H í r m o n d ó   3

Augusztus 20-a minden magyar számára az egyik leg-
ősibb ünnep. Szent István, az új kenyér ünnepe. Ezen 
a napon a keresztény államalapítást, az állam fennállá-
sának több mint ezeréves évfordulóját ünnepeljük. A 
magyarság és a keresztény hit világának találkozását és 
összefonódását a magyar nép egyetlen uralkodó szemé-
lyéhez köti: az első magyar királyhoz, államalapító Szent 
Istvánhoz.

Magyarországon a nemzet ünnepe egyben a kenyér 
ünnepe is. Nyári ünnepünk nem csak a kenyérről, de 
a földről is szól, amely az életet jelentő búzát adja. Az 
aratás idején mindnyájunkban felidéződnek a kenyérhez 
fűződő gondolatok. Évszázadok óta legfontosabb táplá-
lékunk, benne van mindennapjainkban.

Őseink a Miatyánkba, a keresztények legszentebb 
imájába is belefoglalták a mindennapi kenyérért való 
aggodalmukat, hisz ez az élet egyik alapja, kenyér nél-
kül nincs élet, élet nélkül nincs nép, nép nélkül nincs 
nemzet. Bízunk benne, hogy az ország asztaláról sosem 
fog hiányozni az imába foglalt mindennapi kenyerünk. 
Ezeknek a gondolatoknak napjainkban sajnos egyre ne-
hezedő súlya van. 

Amikor ünnepe van egy közösségnek, az mindig 
rendkívüli. Sárisáp történetében az idei Szent István-
nap ismét egy nevezetes alkalom, hiszen most ünnepel-
hetjük huszonöt éves évfordulóját a Handlovával, azaz 
Nyitrabányával kötött testvértelepülési megállapodásnak. 

Az 1946-ban Sárisápot elhagyó szlovákok többsége 
Handlovában telepedett le. Sok tősgyökeres sárisápi 
családnak ma is vannak leszármazottjai, barátai a szlo-
vákiai városban.  Huszonöt évvel ezelőtt a két település 
testvérvárosi együttműködést kötött egymással, amely a 
meglévő szálakat még szorosabbra fűzte. 

A Sárisáp és Handlová között fennálló, negyed évszá-
zados múltra visszatekintő testvértelepülési kapcsolat által 
számos kulturális- és sportrendezvényre látogattak el egy-
máshoz a helyi csapatok, küldöttségek. Születtek új barát-
ságok, ismét egy asztalnál ültek a rokonok, régi ismerősök.

Ünnepeljünk együtt, tartsanak velünk a falunapok 
programjain! 

Sárisáp Község Önkormányzata nevében jó szórako-
zást, felejthetetlen élményeket kívánok!

Kollár Károly 
polgármester

Hazafelé tartok éppen, amikor megállít egy autó, ke-
resztben az úton. Vezetője int, legyek kedves pár percig 
várakozni. Teljes útszélességű kombájnok jönnek, ha-
talmas nagy gépek, nem mindennap látni ilyet. Felka-
nyarodnak a búzaföldekre, egész éjjel dolgozni fognak. 
Amikor felébredek éjszaka, mindig hallom a nyitott 
ablaknál a tompa zúgást. Egy hang, amely azt jelenti, 
jövőre is lesz kenyér. 

A magyar ember a búzát életnek nevezte. Az ember 
tisztelettel adózik e gabonának, hisz a jó termés bizto-
sítja a megélhetést a következő évben. Így lett a kenyér 
nem csupán egy étel, hanem az élet jelképe. Régen az 
emberek templomba mentek aratás után, hálát adtak Is-
tennek a termésért. 

Amikor a kombájnokat nézem 
a kocsiból, kicsit olyan, mintha a 
jövőbe vetett hitnek lennék tanúja. 
Egészen addig, amíg nem érkezik 
valaki hátulról, kiszáll az autójából, 
rám förmed: kerüljem már ki azt a 
kocsit, amely elállja az utat, nem 
látom, hogy elférek? Jelzem, hogy 
valóban, de a kombájnok mellett 
már nem férek el, jön még ket-
tő, aztán vége, siethetünk tovább. 
Frusztráltan tekergeti a fejét, ő bi-

zony nem ér rá ilyesmire. 
Amikor az összes kombájn felkanyarodott a földre, az 

autó eláll az útról, a sofőr újból odaint: köszöni a türel-
met. Nincs mit, nem volt nagy befektetés az az öt perc 
a jövő évi kenyér érdekében. Már siethet is mindenki, 
hogy tovább kovácsolja saját életét.  

A védikus írások – és azok tanítói, Srila Prabhupada 
– azt írják, hogy az ideális életmód, ha törekszünk az 
egyszerű életre, amit lehet, megtermelünk magunknak, 
és hagyunk időt a lelki fejlődésre is... 

A magyar ember a búzát életnek nevezte. Az élethez 
türelem kell.

Hemangi Stefán Helga

Szent István ünnepe

Tisztelet a gabonának
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Napjainkban, ha kenyeret, kiflit, kalácsot szeretnénk 
tenni családunk asztalára akkor néhány perc alatt megte-
hetjük. Elég elszaladni a legközelebbi pékségbe vagy élel-
miszerboltba, és máris családunk asztalára helyezhetjük a 
változatosabbnál változatosabb pékárut. Nem is olyan ré-
gen – még 30-40 évvel ezelőtt is - ez lényegesen hosszabb 
ideig tartott és több munkával járt. Édesanyám (Borsos 
Jánosné) elmondása alapján a mi családunkban (mint 
ahogyan a legtöbb sárisápi családban) a következőképpen 
került kenyér a család asztalára.

A kenyérsütés folyamata már a sütést megelőző nap regge-
lén elkezdődött. Az előző sütéskor a megkelt kenyértésztából 
félretett és megszárított kis adagot (kovász) langyos vízbe be-
áztatták.  Estére héjában megfőztek kb.1 kg krumplit, melyet 
hidegen krumplinyomón átnyomtak.  Kb. 1 kg búzaliszthez 
hozzákeverték a kovászt, az élesztőt, a krumplit és langyos 
vizet. Fakanállal összekeverték - kicsit sűrűbbre, mint a no-
kedli tészta. Liszttel meghintették a tetejét, keresztet vetettek 
rá, betakarták. Másnap reggel ehhez a friss kovászhoz hozzá-
tettek 3 kg lisztet, sót, langyos vizet, és elkezdték dagasztani. 
Addig kellett dolgozni a tésztát, míg a dagasztó ember keze 
tiszta nem lett. Ez kb. 20-25 perc volt. Ezután a kenyértész-
tát letakarták, és meleg helyre tették, pl. az ágyba, ahol előtte 
aludtak. Ha fél 8-ra vitték a kenyeret sütni a pékhez, akkor 
már fél 6-kor el kellett kezdeni a dagasztást, hogy jól megkel-
jen a tészta, míg indulni kellett. Miután ez megtörtént (1,5-2 
óra), kiborították a gyúródeszkára a kelt tésztát, és két egyenlő 
részre osztották, ill. még egy kis darabot is kiszaggattak, me-
lyet a péknél kinyújtottak, majd a kenyerek sütése előtt ebből 
készült a kenyérlángos. Kb. 10-15 perc alatt kisült, és már 
szaladtak is haza a friss, meleg, ropogós reggelivel.

A kenyérruhával kibélelt, belisztezett szakajtóba (gömbö-
lyű vagy hosszúkás kosár) fordítva behelyeztek egy cédulát, 
melyre a család neve került. Ezt is belisztezték és ide helyezték 
a cipóvá kialakított kenyértésztát.

A szakajtót egy hamvaškába tették, mely fehér sifonból ké-
szült négyszögletű szövet volt, a négy sarkán kötővel, ezekkel 
erősítették a hátukra (mint egy batyut).

Így vitték a tésztát a pékhez, aki a kosárból kiborította a 
tésztát a sütőlapátra (ha kellett a formáján igazított egy kicsit), 
a cédula felkerült a kenyértészta tetejére, azt a pék levette, a 
kenyeret bevizezte és visszahelyezte a cédulát a tetejére. Így 
tudták a sütés után, hogy melyik kenyér kié.  Kb. egy óra alatt 
megsült a kenyér, érte lehetett menni. A megsült kenyereket 
polcokra tette a pék, azokon kellett megkeresni mindenkinek 
a sajátját. A fizetés a sütés után mérés alapján történt. A friss 
kenyeret a hamvaškába tették, hátukra kötötték és abban vit-
ték haza. Fontos megemlíteni, hogy a sütés napja ünnepnap 
volt a család életében. Mindig tiszta, kikeményített, kivasalt 
ruhában mentek az asszonyok a pékhez, hiszen a kenyér nagy 
kincs, érték volt a számukra! Az elképzelhetetlen volt, hogy 
akár csak egy morzsa is kárba vesszen, vagy a szemétre dob-
ják. Ezt jelképezte az a mozdulat is, hogy a kenyér megszegése 
előtt keresztet rajzoltak a hátuljára. 

Falunkban három helyen lehetett kenyeret süttetni: Priegl 
Ferencné, Léna néninél; a Kanóczki pékségben és a Benyárik 
pékségben.

 Benyárik János sütödéje

Édesanyámék Léna néninél süttettek egészen az 1960-
as évek elejéig. Nála hétfőtől szombatig lehetett süttetni. 
Néhány nappal korábban fel kellett iratkozni, hogy melyik 
napon hány órára kérik a sütést. Általában reggel 8-kor volt 
sütés, de előfordult, hogy egy nap kétszer is sütött Léna néni. 
Ekkor a második sütés 11 órakor történt. Kalácsot, kugló-
fot szombaton a kenyerek sütése után lehetett Léna néninél 
süttetni. Egy átlag család hetente általában kétszer süttetett 
kenyeret. Léna néni csak bérsütést vállalt, nála nem lehetett 
kenyeret, kiflit vásárolni.

Akkoriban a kemencék még fa vagy széntüzelésűek voltak, 
melyeket a sütés előtt felfűtöttek. A megfelelő hőfok elérése 
után a parazsat kivették, majd egy csuhéból készült söprűhöz 
hasonló eszközt bevizeztek, és azzal kimosták a kemencét, 
majd behelyezték a kenyértésztákat. Ha második sütésre is sor 
került, akkor már rőzsével (pertlivel) vagy szőlővenyigével fű-
tötték fel a kemencét.

Az elmúlt évtizedek rohamos technikai fejlődése kiszorí-
totta a hagyományos kenyérsütés idő- és munkaigényes folya-
matát, mely valószínűleg nagyban hozzájárult ahhoz, hogy a 
ma embere számára csökkent a kenyér „értéke”, jelentősége, 
becsülete. Nem szabad azonban elfelejtenünk, hogy 

„Az álmom néha kemény, keserű, 
Kérges, barna, mint sokszor a kenyér, 
De benne van az újrakezdés magja, 
De benne van a harchoz új erő, – 
De benne van az élet.”- írja a költő, Reményik Sándor.

Borsos Jánosné és Kollár Mária

Kenyérsütés anno… 
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Útfelújítás
Sárisáp Község Önkormányzata a Magyar Falu Program keretében meghirdetett, 

Út, híd, kerékpárforgalmi létesítmény, vízelvezető rendszer építése/felújítása - 2022 
című, MFP-UHK/2022 kódszámú pályázaton 32 966 527 Ft támogatást nyert, ame-
lyet a Nádas köz felújítására fordított. Az utca aszfaltburkolata a jelentős igénybevétel 
következtében erősen töredezett, kátyús volt, a szegélyek, útcsatlakozások területei 
lemorzsolódtak, a korábbi közműépítések következtében több helyen megsüllyedt. 
Többszöri javítások, pótlások nyomai voltak láthatók rajta.  A pályázati támogatással 

az utca több mint háromszáz méteres, teljes szakaszát rekonstruáltatta az önkormányzat. Az útszakaszt kiszéle-
sítették a szakemberek, süllyesztett szegélyt építettek, javították az úthibákat, amelyet 5 centiméteres kiegyenlí-
tő, majd 4 centiméteres kopó aszfaltréteggel láttak el.  
Az aszfaltburkolat mellett zúzottkő padka kiépítésével 
zárult a munka. 

Az aszfaltburkolat felújítása mellett új buszmegálló 
került a Nádas köz Fő utcai kereszteződésébe, amely 
komfortos várakozási lehetőséget biztosít a tömeg-
közlekedéssel utazók számára. A buszváró és a hozzá 
kapcsolódó járdaszakasz felújítása az önkormányzat 
csaknem 2 millió forintos saját forrásából valósulha-
tott meg.

Járdafelújítás
Újabb Fő utcai járdaszakasz felújítása fejeződött be a közelmúltban. Gyalogosforgalma jelentős, a gyógyszertár 

és a posta, élelmiszerbolt, valamint a település központjának elérését szolgálja. Burkolata a jelentős igénybevétel 
következtében erősen töredezett, kátyús, a szegélyek, út-és hídcsatlakozások területei lemorzsolódtak, a korábbi 
közműépítések következtében több helyen megsüllyedt. A Magyar Falu Program 9,9 millió forintos pályázati 
támogatásának és az önkormányzat saját forrásának segítségével megújulhatott a kettőszázötven méteres szakasz. 
A Petőfi utca és a buszmegálló között szükség volt a vízelvezető árok fedésére is, amely ugyan plusz költségként 
jelentkezett a munkák során, de elengedhetetlen volt a teljeskörű kivitelezéshez.

A takarítás kötelesség
A Sárisáp területén lévő ingatlan tulajdonosaként, 

használójaként kötelességük gondoskodni az ingatlan-
juk előtti járdaszakasz (járda hiányában egy méter széles 
területsáv) illetve, ha a járda mellett zöldsáv is van, az 
úttestig terjedő teljes terület tisztán tartásáról, a csapa-
dékvíz zavartalan lefolyását akadályozó anyagok és más 
hulladékok eltávolításáról. 

Ez magában foglalja a fűnyírást, a szemét-és gyom-
mentesítést, télen a síkosságmentesítést. Ezen feladato-
kat az 1/1986. (II. 21.) ÉVM-EüM együttes rendelet a 
köztisztasággal és a települési szilárd hulladékkal össze-
függő tevékenységekről szóló jogszabály is előírja.

Kérjük, hogy Sárisáp ren-
dezettsége, lakóhelyünk gon-
dozottsága, meglévő értékeink 
megóvása, tisztasága érdekében 
munkájával folyamatosan se-
gítse a kulturált és vonzó tele-
püléskép kialakítását, fenntar-
tását!

Az utca nem parkoló
Az út szélén parkoló, járdára felálló gépjárművek 

mind a gyalogosok, mind a gépkocsik közlekedését 
megnehezítik, sok esetben lehetetlenné is teszik. 

Ezúton ismételten kérjük a Tisztelt Lakókat, hogy 
járműveikkel a KRESZ szabályainak megfelelően par-
koljanak, és amennyiben lehetőségeik engedik – ren-
delkeznek beállóval, garázzsal, vagy ha az kialakítható 
– szíveskedjenek saját ingatlanukat használni személy-
gépjárműveik tárolására. 

Amennyiben az ingatlantulajdonos a vízelvezető árok 
lefedésével mellékutcában kíván kialakítani parkoló-
helyet, kérjük, hogy a szükséges feltételekről a munka 
megkezdése előtt feltétlenül egyeztessen az önkormány-
zat építésügyi előadójával! Marton Boldizsár kedden-
ként fogadja az ügyfeleket a polgármesteri hivatalban. 
(e-mail: muszak@sarisap.hu)

Amennyiben az érintett ingatlan a Fő utcán találha-
tó, a közterület tulajdonosa az állam. Az út kezelője a 
Magyar Közút Nonprofit Kft. Ebben az esetben velük 
szükséges egyeztetni. 
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Amit a 2022. évi népszámlálásról tudni érdemes
A népszámlálás egy mindannyiunkat érintő, általában tízévente ismétlődő adatgyűjtés. Az egész országban 

egy időben, azonos tartalommal és egységes módszertani alapon hajtják végre, kiterjed minden lakásra és 
személyre. A népszámlálás révén pontos és részletes képet kaphatunk hazánk népességének nagyságáról, de-
mográfiai jellemzőiről, egészségi állapotáról, iskolázottságáról, foglalkoztatottságáról, nemzetiségi és vallási 
összetételéről, élet- és lakáskörülményeiről.

A népszámlálás eredményei számos területen hasznosul-
nak:
• Adatai megbízható alapot nyújtanak a településünket és a 

szűkebb lakókörnyezetünket érintő legfontosabb gazdasá-
gi, szociális és területfejlesztési döntések előkészítéséhez.

• Fontos információval szolgálnak a helyi ellátási, szolgálta-
tási igényekről.

• Láthatóvá teszik társadalmunk kisebb csoportjait, például 
a fogyatékossággal élőket, a nemzetiségi, vallási közössége-
ket.

• A népszámlálásból nyert információk segítik a vállalkozáso-
kat is, ezek ismeretében biztosabban tervezhetik például egy 
új üzlet megnyitását, vagy a helyi szolgáltatásaik bővítését.

• A népszámlálás adatai alapul szolgálnak tudományos ku-
tatásokhoz, elemzésekhez is.

• A magyarországi népszámlálás egy globális program része, 
hiszen a világ valamennyi országában tartanak közel egy 
időben népszámlálást. A népszámlálási adatok segítségével 
adunk pontos képet magunkról a szomszédos országok-
nak, az Európai Uniónak, az egész világnak.

A népszámlálás időtartama
Október 1. és 16. között önállóan online lehet kitölteni a 

kérdőíveket.
Október 17. és november 20. között számlálóbiztosok 

keresik fel azokat a háztartásokat, amelyek október 16-ig 
nem töltötték ki online a kérdőívet.

November 21. és 28. között a település jegyzőjénél te-
hetnek ennek eleget adatszolgáltatási kötelezettségüknek 
azok, akik november 20-ig ezt nem tették meg.

A népszámlálás eszmei időpontja 2022. október 1-je 0 óra, 
azaz az ekkor fennálló állapotot alapul véve kell a kérdőív kér-
déseit megválaszolnunk.

A népszámlálás résztvevői
A népszámlálás akkor eredményes, ha pontos képet ad 

hazánk lakosságáról. Ezért is fontos, hogy a népszámlálásban 
mindannyian részt vegyünk, ami egyébként a népszámlálásról 
szóló 2018. évi CI. törvény szerint kötelességünk is.

Kérdőívet kell kitölteni
• mindenkiről, aki Magyarországon él;
• azokról is, akik átmenetileg, 12 hónapnál rövidebb 

ideig külföldön tartózkodnak;

• a külföldi állampolgárokról is, ha legalább 3 hónapja 
Magyarországon tartózkodnak.

A népszámlálás során a lakáskörülményekről is nyilatko-
zunk. A lakásadatok segítségével pontos képet kaphatunk a 
háztartások lakáskörülményeiről. Összeírásra kerül az ország 
területén minden

• lakás,
• lakott üdülő és lakott egyéb lakóegység,
• közösségi éjszakai elhelyezést szolgáló intézmény.
Fontos, hogy az üresen álló lakásokról is ki kell tölteni a 

kérdőívet.
Postai felkérő levél
A KSH minden magyarországi lakcímre postai felkérő le-

velet küld szeptember utolsó napjaiban.
A népszámlálás nem a bejelentettség szerinti, hanem a 

tényleges élethelyzetet méri fel. Az, hogy kik élnek az adott 
lakcímen, a kitöltött kérdőívekből derül majd ki, előzetesen 
nem ismert, ezért a felkérő levél nem névre szól, csak a lakás 
címe (házszámig) szerepel a címzésben.

Annak érdekében, hogy a felkérő levelek minden háztartás-
ba eljussanak, kérjük, még a népszámlálás előtt gondoskodja-
nak arról, hogy házuk falán vagy a kerítésen látható legyen a 
házszám. Ezzel nagymértékben megkönnyítik a felkérő levele-
ket kézbesítők munkáját.

Kérjük, őrizze meg a felkérőlevelet!
A felkérő levélben a népszámlálásról szóló hasznos infor-

mációk mellett egy 12 jegyű belépési kód is található, en-
nek segítségével tudja minden háztartás önállóan, interne-
ten kitölteni a kérdőívet.

A szociális, felsőoktatási vagy más bentlakásos intézmény-
ben lakók az intézmény vezetőjétől kapják meg a felkérő le-
velet, míg a fedél nélkül élőket szociális munkások segítik a 
népszámlálásban való részvétel során.

A kérdőív kitöltése
A népszámlálási kérdőívet önállóan, interneten keresztül 

október 1. és 16. között lehet kitölteni.
Egy erre a célra létrehozott zárt rendszerű, online felületen, 

amelybe a felkérő levélben szereplő egyedi, 12 jegyű belépési 
kóddal lehet belépni.

Mindazok, akik október 16-ig online kitöltik a népszám-
lálási kérdőívet, nyereményjátékban vehetnek részt, amelynek 
keretében az online kitöltési időszak alatt naponta 5 db 100 
000 forint értékű ajándékutalványt sorsolunk ki a kitöltők 
között. 

Azokat a háztartásokat, amelyek október 16-ig nem töltik 
ki interneten a kérdőívet, számlálóbiztosok keresik fel októ-
ber 17. és november 20. között.

Akik november 20-ig nem teljesítik adatszolgáltatási köte-
lezettségüket, november 21. és 28. között a település jegy-
zőjénél jelentkezve tehetnek ennek eleget.

A népszámlálási kérdőív kitöltése egy átlagos háztartásban 
körülbelül 30 percet vesz igénybe.
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Elhunyt Szilágyiné Suba Éva
Szomorúan értesültünk róla, hogy elhunyt Szilágyiné Suba Éva 

táncpedagógus. A Szivárvány Szlovák Táncegyüttes egykori művé-
szeti vezetője gazdag és mozgalmas életpályát járt be, de útja 2022. 
július 14-én véget ért. Negyven évig vezette a Szivárvány Szlovák 
Táncegyüttest. A néptánc volt az élete. 

Éva maga is szlovák származású volt, a 
Zemplén megyei Hegyköz szülötte. Moz-
galmas mindennapjai mellett mindig sza-
kított időt arra, hogy a Sárisápi Szlovák 
Önkormányzat meghívására eljöjjön hoz-
zánk, Sárisápra. Több mint húsz esztendőn 
keresztül koreografálta, tanította a sárisápi 
néptáncosoknak a szebbnél szebb táncokat. 
Kedves, barátságos lényét, a jó hangulatú 
tánctanfolyamokat soha nem feledjük. 
Emlékét szívünkben örökre megőrizzük!

A Sárisápi Szlovák Önkormányzat hírei
Kirándult a zenekar

A Sárisápi Bányász Fúvószenekar 
100 éves jubileuma alkalmából szlo-
vák önkormányzatunk egy egynapos, 
szlovákiai kirándulással ajándékozta 
meg a zenészeket. A születésnapi uta-
zás június 18-án valósulhatott meg. 
Besztercebányán városnézéssel indult 
a kirándulás, ahol a bányászváros mű-
emlékekben gazdag főtéren sétáltunk. 
A program a Pallós (Podlavice)nevű 
városrészben folytatódott. Térzené-
vel, majd a helyi kultúrházban táncra 
sarkalló koncerttel szórakoztatták a 
szlovákiai közönséget zenészeink. A 
fellépés után a zenekar busza az Ala-
csony-Tátra Chopok csúcsa felé vet-
te az irányt, ahol az utolsó lanovkák 
egyikével a 2024 méter magasságba is 
feljutottunk. 

Magyarországi Szlovákok Napja
Az Országos Szlovák Önkormányzat idén Szarvason 

rendezte meg a Magyarországi Szlovákok Napját. Az or-
szágos találkozó keretén belül színvonalas kulturális mű-
sor szórakoztatta a közönséget. A régiók képviselői szépen 
feldíszített sátrakkal és finom falatokkal várták a nézelő-
dőket. A programban bemutatkoztak az Országos Szlo-
vák Önkormányzat intézményei, a helyi Szlovák Tájház 
kiállítása, valamint a Magyarországi Szlovákok Kulturális 
Intézetének nagyszabású gálaműsora köszöntötte a láto-
gatókat. Önkormányzatunk tizenöt fős küldöttséggel vett 
részt a rendezvényen.

Tánctábor
Festői környezetben, a tardosi 

Malomvölgyben táboroztak a táncos 
lábú gyerekek. A Komárom-Eszter-
gom Megyei Szlovák Önkormányzat 
néptánc táborába hat sárisápi lány is 
meghívást kapott. Július végén, há-
rom napon keresztül a vidám han-
gulatú tánctanulás mellett kézműves 
foglalkozások és közösségépítő prog-
ramok színesítették a tábori életet.  
A gyerekek nagyon jól érezték magu-
kat, sok-sok élménnyel gazdagodva 
tértek haza. Süveges Jánosnénak ez-
úton is köszönjük, hogy a táborozó 
gyerekek kísérője volt, Sárisáp Község 
Önkormányzatának pedig a gyerekek 
szállításában nyújtott segítségét. 
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Iskolánk a 2021/2022-es tanévben
Az idei tájékoztatásomat szerencsére nem azzal kell kezdenem, hogy beszámolok a járványhelyzet miatti tantermen 

kívüli digitális oktatás nehézségeiről. Bár a járvány fennállt, az iskola mégis működött. Néhány napos rendkívüli szü-
netekkel, óriási hiányzási adatokkal, de sikerült a tanévet 181 tanítási nappal lezárnunk. A pótlások nehezítették a napi 
feladatokat, de végül minden rendeződött. Voltak szép számmal sikeres pillanatok, melyekre szívesen emlékezünk visz-
sza, és néhány kevésbé kedves emlék is, melyet szívesen elfelednénk.

A tanévben igyekeztünk a megszokott programokon kívül 
más érdekes lehetőségeket is nyújtani diákjainknak. A szep-
temberi tanévnyitón 37 kis elsős jött át az óvodából, és ülte 
megszeppenve a padon, várva, hogy mit is tartogat számukra 
az ISKOLA. A tanévkezdés után pótoltuk az előző tanévben 
elmaradt osztálykirándulásokat, és tanulóink az Önkormány-
zat támogatásával a Dunamente Ökocentrumba jutottak el. 
Jártunk az esztergomi Montágh Imre Általános Iskola és Spe-
ciális Szakiskolában is, ahol diákjaink érzékenyítő programon 
vehettek részt. Megismerkedhettek a pedagógusok által létre-
hozott Ability Parkkal, ahol játékos formában tapasztalhatták 
meg a fogyatékkal élő személyek mindennapjait.

Gyűjtöttünk papírt, valamint ruhát; járt nálunk a Mikulás és 
csatlakoztunk a karácsonyi Cipősdoboz akcióhoz, mely során 48 
csomag jött össze, ezzel segítettük a rászoruló családok ünnepét.

A járványhelyzet miatt a hagyományos farsangi bál elma-
radt, de az iskolában megtartottuk a farsangot. Sok-sok jelme-
zes kisdiák szórakozott együtt, nagyon jól éreztük magunkat. 
Diákjaink jártak a községi könyvtárban, minden osztály részt 
vett a Lázár Ervin Program keretében valamilyen kulturális 
rendezvényen. Rómeó és Júlia, Valahol Európában, Diótörő, 
Rumini, Világszép nádszál kisasszony, valamint drámapeda-
gógiai és cirkuszi előadások színesítették a hétköznapokat. 
Eltemettük a telet, osztálykirándultunk, és a Szülői Közösség 
gyereknapot tartott diákjainknak. A Zöldforgó program az 
élményszerű szemléletformálás és játékos környezeti nevelés 
mentén zajlott, amely korunk legnagyobb kihívásaira - mint 
például a klímaváltozás, energiapazarlás, túlfogyasztás, élővi-
zek szennyezése - igyekszik válaszolni és megoldásokat kínálni 
a gyerekek nyelvén. A program végén Magyarország legnép-
szerűbb gyerekzenekara, az Alma együttes adott egy fergeteges 
koncertet a gyerekeknek.

Tanulóink számos alkalommal nyújtottak kiemelkedő 
eredményt különféle versenyeken, pályázatokon. Ezeket a 
tanév során az iskola Facebook oldalán megosztottuk. Gratu-
lálunk mindenkinek, további sikereket kívánunk.

Köszönjük Sárisáp Község Önkormányzatának és a Szü-
lői Közösségnek az elmúlt tanév során nyújtott segítéségét. A 
sokféle támogatás közül a leglátványosabb a 40 kerékpár, illet-
ve roller elhelyezésére alkalmas kerékpártároló. 

Szomorú szívvel köszönünk el Pupné Szatai Mártától, aki 
szeptembertől már nem fog tanítani, jól megérdemelt nyug-
díjas éveit kezdi meg. Búcsúzunk Ligetiné Vass Évától is, aki 
szintén nyugdíjba vonul. 

Szintén 40 éves jubileumát ünnepli 2 kolléganőnk: He-
vesi Lajosné és Hidasiné Horváth Anna is. Szeretettel köszön-
töm őket is, megköszönve azt a négy évtizede tartó kimagasló 
pedagógusi munkát, amit végeztek. Mind a négy kolléganő 
tankerületi és miniszteri elismerésben részesült pedagógus-
nap alkalmából Esztergom város és az Esztergomi Tankerületi 
Központ közös rendezvényén, június 3-án.

Pupné Szatai Márta
1982-ben a főiskola befejezése után a Dági Általános Isko-

lában kezdett el dolgozni, majd 1992-ben került a Sárisáp és 
Környéke Körzeti Általános Iskolába. 

Pedagógusi életpályája során mindig a gyermekközpontú 
nevelés és oktatás állt a középpontban. Kreativitását, kéz-
ügyességét kamatoztatni tudta az intézmény dekorálásában, 
illetve a rajzpályázatok alkalmával. 

40 éves pályája során türelemmel, odafigyeléssel, toleran-
ciával tanította meg a gyengébb képességű kisdiákot is írni, 
olvasni, számolni.

Osztályfőnökként a gyerekekkel a bensőséges, szeretetteljes 
kapcsolatra törekedett, valamint a szülőkkel is a jó viszony 
kialakítására.

Szakmailag és emberileg egyaránt képes volt igazodni az 
elég gyakran változó körülményekhez, a szülői és a gyermeki 
elvárásokhoz.

A diákok, a szülők és kollégái is elismerik szakmai munká-
ját, becsülik szakértelmét melyről az eltelt 40 év alatt tanúbi-
zonyságot tett. Eredményekben és sikerekben gazdag pedagó-
gusi pályafutást mondhat magáénak.

Köszönjük sokoldalú, lelkiismeretes és eredményes mun-
káját, gratulálunk tartalmas életútjához. Nyugdíjas éveihez 
kívánunk nagyon jó egészséget, hogy unokái nevelésében még 
hosszú évekig részt vehessen, és a velük töltött idő minél to-
vább tartson örömben és boldogságban.

Ligetiné Vass Éva:
Általános iskolai tanulmányait lakóhelyén, Sárisápon vé-

gezte, majd az esztergomi Dobó Katalin Gimnázium tanulója 
lett. A nevelés – oktatás iránti elköteleződése a diákévekből 
ered, hisz az érettségi megszerzését követően az esztergomi Ki-
segítő Iskolában helyezkedett el gyermekfelügyelőként. Az itt 
töltött idő ráébresztette arra, hogy az atipikus fejlődésű gye-
rekekkel való foglalkozáshoz speciális ismeretekre van szük-
ség, ezért 1981 szeptemberében újra iskolapadba ült, a Bárczi 
Gusztáv Gyógypedagógiai Tanárképző Főiskola hallgatója 
lett. 1985-ben vette át diplomáját, oligofrénpedagógia – lo-
gopédia szakos gyógypedagógiai tanárként, jeles minősítéssel. 

Tanulmányai utolsó két évében visszatért a Kisegítő Isko-
lába, ahol tanárjelöltként a magyar nyelv és irodalom rejtel-
meibe vezette be a rábízott felső tagozatos tanulókat, majd 
1985-től, 6 éven keresztül logopédusként a kijelölt óvodák és 
iskolák fejlesztésre szoruló gyermekeit, tanulóit látta el Esz-
tergomban. 

1991-ben a Sárisápi Általános Iskola nevelőközösségének 
tagja lett, ahol a logopédiai terápiák mellett az olvasási, írási 
és számolási nehézséggel küzdő tanulók fejlesztése is feladata 
volt. A község vezetése a helyi óvodások nyelvi fejlesztését is 
rá bízta.

Az intézménystruktúra átszervezése révén 2014 januárjától 
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a Komárom – Esztergom Megyei Pedagógiai Szakszolgálat 
Esztergomi Tagintézmény Dorogi Feladatellátási helyének 
logopédusaként tevékenykedett. A logopédus hivatás iránti 
elköteleződés, a pontosság, a megújulás igénye, az önképzés, 
a szakterületén végbemenő változások figyelemmel kísérése 
jellemezte pályáját. Olyan szakmai tudás birtokában végezte 
munkáját, mely nemcsak a logopédiai terápiák sikerességé-
nek záloga, de a szülők segítésének, támogatásának is esz-
köze. 

Foglalkozásain határozottan, az elérendő célt szem előtt 
tartva, mégis humorral vegyítve, nyugodt, bizalommal teli, 
családias légkör biztosításával igyekezett átsegíteni a gyerme-
keket a nehézségeken. Dicsért, jutalmazott, bátorított.

Nem félt szakmai tudását, tapasztalatait másokkal meg-
osztani. Kollégák, logopédus hallgatók, tanítók és óvoda-
pedagógusok, szülők egyaránt számíthattak rá, ha tanácsra, 
segítségre, bátorító szavakra volt szükségük. 

Fáradhatatlan. Bár számára most a nyugdíjas évek követ-
keznek, tudjuk, hogy lakóhelye kulturális rendezvényeinek 
szervezésében és lebonyolításában továbbra is aktív szerepet 
fog vállalni. 

Hevesi Lajosné
Pedagógusi pályafutása első állomása a Dági Általános Is-

kola volt, ahol 1985-1988 között képesítés nélküli nevelőként 
dolgozott. Ekkor végezte el az Esztergomi Tanítóképző Főis-
kolát, majd 1988-ban került a Sárisáp és Környéke Körzeti 
Általános Iskolába.

Pedagógusi életpályája során számos kisdiákot tanított meg 
írni, olvasni, számolni, alaposan felkészítette őket az felső ta-
gozatra. Egyetlen diákot sem hagyott elkallódni, végtelen tü-
relemmel, odafigyeléssel dolgozott.

Osztályfőnökként fontosnak tartotta a gyerekekkel a jó 
kapcsolat kialakítását és megtartását, valamint a szülőkkel 
való együttgondolkodást.

Tartalmas, nyugodt nyugdíjas éveket kívánunk, és azt, 
hogy végre önmagára is jusson ideje, energiája.

Hidasiné Horváth Anna
1982-ben a főiskola befejezése után, került a Sárisápi Álta-

lános Iskolába szlovák nemzetiségi tanítóként. Az azóta eltelt 
40 év alatt olyan hivatástudattal látta el pedagógiai tevékeny-
ségét, mely példaértékű.

Pedagógusi életpályáját a gyermekközpontú nevelés és ok-
tatás jellemzi. A négy évtizede tartó töretlen gyermekszeretete 
által minden tanítványa egyformán fontos számára. Türelem-
mel, odafigyeléssel, toleranciával, valamint kiterjedt szakmai 
tudásával képes arra, hogy a leggyengébb kisdiákot is megta-
nítsa írni, olvasni, számolni. E mellett a tehetséges tanulót is 
felfedezi, fejleszti, erősíti. 

Munkájában mindig igényes, pontos, lelkiismeretes. Folya-
matosan keresi az új módszereket, ezáltal is színesítve a min-
dennapi oktatást-nevelést. Türelme, személyes példamutatása 
nagy hangsúlyt kap mindennapi tanítói munkájában.

Osztályfőnökként példaadó a szülőkkel való kapcsolata, a 
gyerekekkel pedig meghitt, szinte családias a viszonya. Osz-
tályfőnöki munkáját dicséri, hogy kitűnő osztályközösségeket 
formál. Tanulói jól neveltek, magatartásukon érezhető a kö-
vetkezetes nevelői hatás.

A pedagógusközösség fontos tagja, aki szakmai, módszerta-
ni tapasztalataival, értékes észrevételeivel útmutatást ad a fia-
talabb generáció számára. Támogató, segítő szándékkal fordul 
a kollégáihoz.

Hosszú évekig felelősségteljesen végezte az alsós munkakö-
zösség-vezetői feladatokat, valamint az intézmény szakszerve-
zeti bizalmi feladatait is.

A pedagógus nemcsak oktat, hanem személyiségével ne-
vel. Anika személyében egy olyan értékes embert ismerhetünk 
meg, aki bár csendes, de mosolyával, nyugodt természetével 
a kialakuló konfliktushelyzetben mindig a békés megoldást 
keresi.

Egész pályafutását a kitartás, elköteleződés, lelkesedés jel-
lemzi. Kívánom, hogy ez töretlenül megmaradjon, és egész-
ségben adhassa szíve-lelke mellé tudását is a gyerekeknek.

Hálásan köszönöm kollégáimnak, hogy intézményünk 
értékes tagjaiként nemcsak tanítottak, hanem neveltek, 

értékrendet közvetítettek.

Patos Ildikó
Az Esztergomi Tankerületi Központ a jövő nemzedékéért 

végzett kimagasló pedagógiai és szakmai munkájáért oklevelet 
adományozott Patos Ildikónak.

Főiskolai tanulmányai után 1992-ben a tatabányai Móra 
Ferenc Általános Iskolában kezdte pedagógusi pályáját napkö-
zis nevelőként. A Sárisápi Általános Iskolába 1993-ban került, 
alsó és felső tagozaton testnevelést tanít, így kamatoztatva 
testnevelés szakkollégiumi képzettségét. 

Nagy munkabírás, kitartás jellemzi, a rábízott feladatokat 
precízen látja el. Szakmai munkája egyenletes, kiegyensúlyo-
zott, korrekt. Munkájának alapvető jellemzői a hivatástudat, 
a gyermek- és szakmaszeretet. Elkötelezett az egészséges élet-
módra nevelés terén. 

A sport központi szerepet tölt be az életében. Az isko-
la sportéletét összefogja, szervezi, lebonyolítja a különböző 
sportági versenyeket, számos sikeres versenyre készítette fel 
tanulóinkat. 

Számos továbbképzésen, előadáson és a szakmáját segítő 
tanfolyamon vett részt, melyek segítséget adtak mindennapi 
munkájához.

Osztályfőnökként sikeresen közvetít a tanulók és szüleik 
között, hiszen nemcsak a diákokat, hanem szüleiket és csa-
ládjukat is jól ismeri. Törekszik a gyerekekkel a bensőséges, 
szeretetteljes kapcsolatra, valamint a szülőkkel is a jó viszony 
kialakítására.

A 2021-2022-es tanév lezárása és a ballagás után tanulóink 
megkezdték a jól megérdemelt nyári szünetet. Balesetmentes, 
tartalmas, pihentető nyári napokat kívánok minden diákunk-
nak, családjaiknak és kollégáimnak.

Könyvosztás időpontja: 
2022.08.29. hétfő 8-16 óra között

Tanévnyitó ünnepség: 
2022. 09.01. 8 óra

Kollár Mária 
intézményvezető
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A Sárisápi Nyugdíjas Klub hírei
Mozgalmasan telnek 

a Sárisápi Nyugdíjas 
Klub tagjainak min-
dennapjai. A tavalyi be-
zártság után, idén úgy 
terveztük, hogy minden 
lehetőséget ki fogunk 
használni a közös élmé-
nyek, a közös kirándulá-
sok és a közösen eltöltött 
hasznos idő eltöltésére.

Szerencsére eddig 
sikerült is megvalósíta-

nunk az eltervezett programjainkat.
Találkoztunk a környező településeken élő nyugdíjas 

barátainkkal, eljutottunk Majkra, ahol csodálatos napot 
töltöttünk.

Kétszer szerveztünk színházlátogatást. Nagyon kedve-
ző áron jutottunk a jegyekhez a Komárom-Esztergom 
Megyei Önkormányzat segítségével.

Többször eljutottunk az esztergomi fürdőbe, ahol na-
gyon vidám napot töltöttünk el.

Szintén a megye szervezésében négy napot pihenhet-
tünk Hajdúszoboszlón, ahol nagyon jó programok, fi-
nom ételek, és nagyon jó társaság volt. 

Júliusban az egyik tagunk kertjében tartottuk meg a 
negyedéves születésnapi köszöntéseket és a klubnapun-
kat. Nagyon szép délután volt, csupa mosolygó, jókedvű 
klubtagot láttunk mindenhol. Nagyon finom bogrács-
gulyás készült, és öröm volt látni a boldog arcokat. 

Jelenleg augusztus 20-ra készülünk. További terveink: 

októberben Parádfürdőre megyünk, szeretnénk a hagyo-
mányos bálunkat is megszervezni és minden adódó le-
hetőséget kihasználni. 

Nyugdíjas Klub Vezetősége nevében:
Pál Józsefné

Új elnökséggel folytatják munkájukat a kertbarátok
Annavölgy és Sárisáp Kertbarátainak és Borbarátnőinek Egyesülete rendes éves közgyűlését tartotta 

május 13-án. Az egyesület tisztségviselőinek négy évre szóló megbízatása lejárt, így a 2021. évi tevékeny-
ségről szóló beszámoló és zárszámadás elfogadása mellett, a jelölőbizottság javaslata alapján új elnökséget 
is választottak. 

Schummel Tamás elnöki megbízatása is lejárt, nem 
vállalta az ismételt jelöltséget. A jövőben a háttérben 
segíti a civil szervezet munkáját, amelyet hosszú éve-
ken keresztül maximális elhivatottsággal, az egyesület 
céljait mindenkor előtérbe helyezve, a jogszabályi elő-
írásoknak megfelelően végzett. 

Az egyesület a következő négy esztendőben az aláb-
bi összetételben végzi tevékenységét: 

Elnökség
Kurinyecz Gábor elnök
Jurásek János általános elnökhelyettes
Bercsényi Melinda gazdasági elnökhelyettes

Wibling Józsefné elnökségi tag
Pál Katalin elnökségi tag
Horváth Zoltán elnökségi tag
Bordás Zoltán elnökségi tag
Gurin Tibor elnökségi tag
Molnár Balázs elnökségi tag
Schummel Tamás 

Felügyelőbizottság
Szeiler Viktor felügyelőbizottság elnöke
Kollár Dóra felügyelőbizottsági tag
Mali Sándor felügyelőbizottsági tag
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Kiállították a sárisápi római kori kocsit
Tíz esztendővel ezelőtt váratlan eredményt hozott a Pázmány Péter Katolikus Egyetem frissen alakult 

régészeti tanszékének első ásatása. A római kori fogatos kocsit és a mellette fellelt vadászkutyák csontvá-
zát a Magyar Nemzeti Múzeum „Sisi kesztyűjétől Sztálin füléig” című, új műtárgyakat bemutató kiállí-
tásának keretében immár a nagyközönség is megtekintheti. 

A tanszék ásatásának kitűzött célja volt 
a sárisápi dombtetőn már 1926-ban feltárt 
és leírt ókeresztényként definiált sírkápolna 
hitelesítő feltárása, és környezetének pontos 
meghatározása, ám a kápolnától alig ötven 
méterre egy annál másfél-két évszázaddal 
korábbi temetkezési emlékre, egy császár-
kori kelta őslakossághoz köthető kocsisírra 
bukkantak a terület talajradaros, magneto-
méteres átvizsgálása során. Északkelet-Pan-
nonia iránt elkötelezett, kelta származású 
őslakos elitjéhez köthetjük azokat a Kr. u. 
2. századra és a 3. század elejére keltezhető 
gazdag temetkezéseket, amelyekbe a túlvilági utazás 
kellékét, egy fogatos utazókocsit is elhelyeztek, az azt 
húzó felszerszámozott kocsilovakkal együtt. Ebben a 
különleges, római temetkezési szokásoktól eltérő rítus-
ban a pannoniai temetkezési szokások legegyedibb és 
legjellegzetesebb válfaja ismerhető fel. A sírokból elő-
került, közel kétszáz vasalkatrészt tartalmazó kocsikban 
az ókori technikatörténet elfeledett csodáit ismerhetjük 
fel. 

A sárisápi kocsisír sajátossága, hogy abba a kocsit 
útra készen, felszerelt kerekekkel helyezték el. Ennek 
az eltemetési módnak köszönhetően a kocsi alkatrészei 
eredeti helyzetükben őrződtek meg, amely lehetővé tet-
te a fogatos kocsi digitális újjáépítését. A sírban talált 
fogatos jármű egy gyorsabb közlekedésre alkalmas, rög-
zített szekrényű futókocsiként restaurálható, amelynek 
külső megjelenésére a könnyed elegancia volt jellem-
ző. A római kori kocsikovács indaspirálokkal díszítette 
még az alig látszó szerkezeti vasalásokat is. A sárisápi 
kocsinál a gyakoribb kettes fogatolás helyett négyes 
fogatot alkalmaztak, és annak egymás mellé fogott 
lovakkal. Másik különlegességének a lovak befogására 
szolgáló fajárom feltárását és annak rendkívüli épségét 
tarthatjuk. A lovak mellett négy egymásra fektetett va-
dászkutya csontváza feküdt, akiket ugyanúgy a temet-
kezési szertartás során öltek le, mint a lovakat. Ezek az 
agár jellegű kutyák gyors futásra kitenyésztett, vadászat 
céljára tartott ebek voltak, amelyek az új műtárgyakat 
bemutató kiállításban virtuálisan újra életre kelnek.  

Mráv Zsolt
Magyar Nemzeti Múzeum –  

Nemzeti Régészeti Intézet római kort kutató régésze

A digitálisan rekonstruált szekér

A kiállított szekérmaradványok, háttérben a  
vadászkutyák digitális rekonstrukciójával 

Akiknek a feltárást köszönhetjük
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Hittanos tábor 2022.

Kultúrkert

A nyári szünet beköszöntével idén is megszerveztük 
az alsó és felső tagozatos gyerekeknek a napközis hitta-
nos tábort.

A napközis tábor témájának vezérfonalát az „Őseink 
hite, a jövő reménye ” adta. A tábor ideje alatt Rajk Já-
nos plébános közös szentmisén való részvételre hívta a 
gyerekeket, ahol a tábor ideje alatt tanult énekeket éne-
keltük. Rikker-Németh Ágota, hitoktató a hét során 
több alkalommal hittanos foglalkozásokat, vetélkedőket 
tartott a csapatoknak a témához kapcsolódva. 

Kézműves foglalkozás keretében Baranyi Péterné 
(Anikó óvó néni) vezetésével – a nagy 
hőségre való tekintettel - legyezőket 
készítettek, valamint a „körmöcskézés” 
technikájával, fonalmunkával ismer-
kedhettek meg a gyerekek. 

Szerdán látogatást tettünk a Falu-
házba, ahol Huberné Kisgyőri Kata-
lin, a Szlovák Önkormányzat elnöke 
elkalauzolta a táborozókat őseink vilá-
gába. A táborozók érdeklődve hallgat-
ták, figyelték elődeink életéről szóló 
történeteket, a faluház bemutatását. 
Az interaktív elődás alatt a gyerekek 
„mosolygós arcokat, kártyákat” gyűj-
tögettek. Az ügyesek akár 7-8 kártyát 
is összegyűjtöttek, de végül is minden-
ki jutalomban, ajándékban részesült. 

A hét során a csapatok műveltségi 

és ügyességi sportvetélkedőkön mérhették össze tudásu-
kat. A kártyajátékok és a közös társas játékok is nagy 
népszerűségnek örvendtek.

A Jóisten fizesse meg segítőink és az adományozók 
nagylelkűségét, köszönjük, hogy széppé és tartalmassá 
tették ezt az egy hetet, hogy egy jó közösséggé formálód-
va fejlődhettünk Isten és az emberek javára is.

Reméljük mindenki jól érezte magát és jövőre is ta-
lálkozunk! 

K.M.K.

A Nemzeti Kulturális Alap 950 000 Ft-os támoga-
tását nyerte el önkormányzatunk. A teraszrendezvé-
nyek megvalósítására megítélt 
összeg segítségével, „Kultúrkert” 
elnevezésű programsorozatun-
kat hívjuk életre. A koncertek-
kel szeretnénk közelebb hozni 
a klasszikus és a modern zenei 
hangzást a településen élőkhöz. 
A nyári hónapok alatt három 
olyan zenekart hívtunk, hívunk 
vendégül, akik Komárom-Esz-
tergom megyében magas zenei 
értéket képviselnek, élőzenéjük 
interaktív módon szórakoztatja 
a közönséget. A gyerekek júni-
us 12-én a Napvilág Zenekart 
hallhatták, augusztus 20-án a 
Sic Transit Folk Műhely, míg au-

gusztus 21-én a Kifordítva Együttes lép a közösségi tér 
kertjének színpadára.
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A Kertbarát Kör megalakulásának története 
- Friedrich József visszaemlékezése alapján -

A települések önkormányzatai, országos és helyi mű-
velődési intézményei, társadalmi szervezetei az 1970-es 
évektől a lakosság zöldség és gyümölcs ellátásának érde-
kében támogatták az integrált és a kiskerti árutermelést.

Országszerte egyre több kertkör létesült. 1970-ben 
alakult meg a Kertbarátok Országos Szövetsége, vele 
párhuzamosan alakultak a megyei szövetségek. Segíte-
ni, ösztönözni kívánták a családellátó kiskerti termelést. 
A fentiek hatására településünkön is bontogatni kezdte 
szárnyait, illetve megalakult a Borbarát Klub 1972-
ben. Igaz rövid életű volt, 1976-ig működött. Borver-
senyeket szerveztek, szőlőtelepítésekben segítették egy-
mást. Borversenyük házi jellegű volt, a zsűrit maguk 
közül választották. Az egymás közti meg nem értések és 
az támogatások elmaradása végett, azonban abbamaradt 
működésük. 

Az 1970-es évek végétől, az 1980-as évek elejétől kez-
dődően több középkorú falubéli kedvet kapott tőlük 
szőlőültetvények telepítésére. Ezt látva az idősebb sző-
lészek, borászok felvetették a szervezet újra alakításának 
lehetőségét. 1985 tavaszán Borbarát Kör néven újjáala-
kították a szervezetet a fiatalabb korosztály irányításával. 
A főszervezők Bíber István, Üveges István és Turcsányi 
Károly voltak.

Rövid időn belül többen is csatlakoztak hozzájuk. 
Még abban az évben megtartották az első borversenyt, 
de már hivatalos, szakképzett zsűritagok segítségével. 
Ettől az időtől kezdve fokozatosan javult a borkészítési 
kultúra és a borok minősége.

Borászaink emeltszintű borversenyeken is megjelen-
tek és kitűnő eredményekkel szerepeltek. Ahogy kezdett 
összeforrni a kollektíva, elkezdődött a szakmai és kul-
turális jellegű kirándulások szervezése. Igen színes foltja 
volt szervezetünknek a borversenyeken megtartott bo-
rászbál, családias jelleget öltve.

Mivel a szervezet munkája kezdett több szakra kiter-
jedni, ezért 1991-ben a Kertbarátok Köre nevet vették 
föl. 1999-től szakmai jellegű előadássorozatok lettek 
szervezve szakképzett előadókkal, melyek a mai napig is 
aktuálisak.

2000-ben első alkalommal került megrendezésre a 
termény-és növénykiállítás. Célja lett bemutatni a köz-
ségben termesztett terményeket és növényeket. Üdvözí-
tő dolog, hogy e tevékenységünk hagyománnyá tudott 
válni akkor már Friedrich József irányításával.

Az egyesület születése
2005-ben Haracska Ferenc akkori polgármester fel-

kérésére már Schummel Tamás irányításával készültek 
az éves virág-és terménykiállításra, ő került a civil kö-
zösség élére is. Kezdeményezésére a szervezet hivatalos 

formát öltött, és elnökletével 2006. februárjában hivata-
losan is megalakult az Annavölgy és Sárisáp Kertbaráta-
inak és Borbarátnőinek Egyesülete. Erről beszélgettünk 
Schummel Tamás az egyesület leköszönő, és Kurinyecz 
Gábor újonnan megválasztott elnökével. 

Miért volt szükség egy hivatalosan bejegyzett szerve-
zetre?

Schummel Tamás: 
2005 májusában kezdtem el foglalkozni az egyesület 

megalakításával, amelyet hivatalosan 2006. februárjában 
jegyezték be a bíróságon. Ez megnyitotta a lehetőséget 
pályázati források, támogatások előtt, igaz csak 2008-tól 
tudtunk teljes értékűen pályázni, hiszen szükség volt egy 
teljes lezárt pénzügyi évre. Szabad kezet kértem az ön-
kormányzattól az egyesület ügyeinek intézésében. Nem 
szerettem volna minden apróságot egyeztetni. Ez volt 
a feltételem az elnöki tisztség elfogadásáért. Harminc-
negyven fővel alakult meg az egyesület, jelenleg 176 ta-
got számlálunk. 

Honnan jött az elnevezés?
Schummel Tamás:
Rövidebb nevet nem tudtunk kitalálni, szerettünk 

volna minden fontos információt közvetíteni rajta ke-
resztül. A kertbarát-borbarátnő párosítással pedig egy 
kis humort is sikerült becsempészni az elnevezésbe. Egy 
jelmondattal összefoglaltam a tevékenységet: „Amelyet 
a kertbarátok verejtékkel, izzadva megtermelnek, annak 
az erjedt levét a borbarátnők isszák meg.”

Honnan ered a kert, a növények szeretete?
Schummel Tamás:
A bányászok mindig műveltek kertet, szőlőt. Saját bort 

szerettek volna inni. Az asszonyok pedig a téeszben is hoz-
zászoktak a földműveléshez. Divatja volt a kertészkedés-
nek, mindenki szívesebben ette a sajátját. Attól függetle-
nül, hogy városból származom, de nekünk is mindig volt 
kertünk. Az ember örökölte a föld szeretetét. 

Kurinyecz Gábor:
Az ember otthonról hozta a szőlő, gyümölcs, kony-

hakert szeretetét. Gyermekkororomban a faluban szinte 
minden kertet műveltek. Megörököltem a szőlőt, a ker-
tet és folytattam a munkát. Alapból minden gyümöl-
csöt szeretek, főképp frissen fogyasztva. A szőlőnél is a 
gyümölcsöt magát előbbre teszem, mint a belőle készült 
bor. Szívesebben csinálok belőle gyümölcslevet. Ha nem 
örököltem volna meg, valószínűleg nem ültettem vol-
na szőlőt. Miután édesapám lebetegedett átvettem tőle 
a szőlővel való munkát és a kézműves borászatot. Az 
elmúlt években én is rengeteg gyümölcsfát ültetettem, 
azóta már a lányomék kertjébe is. 
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Melyek azok az irányvonalak, amelyek irányították, 
ma is irányítják az egyesület működését?

Schummel Tamás
A borászati vonalon ma és régen is fontos, de a tagok 

között sokan művelnek konyhakertet, parkosítják udva-
rukat. A virágok mindig kiemelt helyen kaptak a tagok 
életében. 

Számos, közös kirándulás témája volt a díszkertek, 
kiállítások meglátogatása. 

A borversenyek, rendezvények Sárisáp hírét vitték a 
határon túlra is. A környező településeken túl a Párkány 
környéki falvakból sok bor, borász érkezett Sárisápra. 
Szívesen jöttek, mert a borok bírálata, kóstolása mellett 
kulturális műsorral is szórakoztatjuk a résztvevőket. Eb-
ből aztán kulturális kapcsolatok is születtek. 

A növényvédelmi szakemberekkel, kertészekkel is jó 
kapcsolatot sikerült kialakítanunk, sok előadás születhe-
tett meg a segítségükkel.

Kurinyecz Gábor
Nagyon nehéz, de csodás dolog, hogy évről-évre 

megrendezhetjük a virág-és terménykiállítást. Az elmúlt 
években azok kertészkedtek, akik hobbiból vagy a mi-
nőségért kertészkedtek. Olyan nagy lett az infláció, hogy 
talán újra visszatér a kertészkedési kedv. Talán anyagilag 
is jobban meg fogja érni. Emellett az is benne van, hogy 
pontosan tudják az emberek, mit esznek meg, ha a saját-
juk kerül a család asztalára. 

Nehéz volt kimondani, hogy nem szeretné ellátni az 
egyesület elnökségi feladatait?

Schummel Tamás

Nem. Én már négy évvel ezelőtt sem akartam foly-
tatni. A feleségem állandóan piszkált, hogy hagyjam 
abba. Nagyon sok feladatot adott számomra. Ha én még 
maradok, akkor nehezebb volna működésben tartani a 
szervezetet. Mivel új emberek kerültek be, van lehető-
ség átadni, tovább örökíteni az eddigi munkát. A cél 
az, hogy sokáig működjön az egyesület, s ez csak akkor 
lehetséges, ha vannak új emberek, akiket be tudunk ta-
nítani, és biztosítani tudják a hosszútávú működést. He-
ten mondtunk le az elnökségből, de a háttérben tovább 
tevékenykedünk.

Nehéz volt új elnököt, új elnökséget találni?
Kurinyecz Gábor
Több régi tag, barát győzködött engem, hogy vállal-

jam el. Jövőre nyugdíjas leszek, így úgy gondolták, hogy 
testhezálló lenne számomra az új feladat. Végül igent 
mondtam, evvel is biztosítva, hogy az egyesület tovább 
működhessen. 

Vannak új ötletek, gondolatok, amelyek a jövőben 
alakíthatják az egyesület életét?

Kurinyecz Gábor
Az alapszabályban meglévő feladatokat természetesen 

tovább folytatjuk. Ha lesz rá igény és pénzügyi keret 
szeretném, ha nagyobb hangsúlyt kapna a kertészet is. 
Közös eszmecserékkel, előadásokkal szeretném ebben 
a témában is gazdagítani az egyesület életét. Várjuk a 
konyhakertek, díszkertek tulajdonosait is, csatlakozza-
nak hozzánk!

Knyazovics Edina

Mazsorett találkozó
Első alkalommal hívta ta-

lálkozóra a térség mazsorett 
csoportjait a sárisápi Equinox 
Mazsorett Csoport. A Győriné 
Bartisek Kitti és a nála táncoló 
gyerekek szülei által szervezett 
programnak a Sárisápi Bányász 
Közösségi Tér kertje adott ott-
hont. A találkozó alkalmával 
huszonöt különböző koreo-
gráfiában több, mint százhúsz 
mazsorett perdült táncra. A 
produkciókat a Napvilág Zene-
kar gyermekkoncertje és egy jó 
hangulatú piknik koronázta meg.

A találkozó résztvevői:

Táti Mazsorett és Formációs Tánccsoport Egyesület
Tokodi Csillagfény Mazsorett Csoport 

Dimenzió Tánc- és Mazsorett csoport 
Sárisápi Kristály Mazsorett Csoport
Gyémánt Mazsorett Tarján
Héregi Gerecse Mazsorett Csoport
Equinox Mazsorett Csoport
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Szolnok, RepTár
2022. június 28-án a Tavaszi Hérics Gyermekalapít-

vány látogatást szervezett a RepTár Szolnoki Repülőmú-
zeumba. A csapat derékhadát általános iskolánk tanulói 
adták, részt vett néhány középiskolás, több lelkes szülő, 
valamint képviselte magát az aktív és érdeklődő nyugdí-
jas generáció is.

Mi is az a RepTár, és mit érdemes tudni róla?
A város szívében 60 000 négyzetméteren elterülő te-

rülete a régi vasútállomás helyén áll. Ez a vonal a váci 
után a második volt Magyarországon. 1849-ben idáig 
szállították vasúton a Debrecenbe költöztetett kormány-
hivatalokat.

Belépés után a főépület stratégiai pontjait feltérké-
peztük. Így az ajándékboltot, mosdót és éttermet. Utób-
biban kérték, legyünk pontosak, mert több turnusban 
étkeztetnek.

A múzeum főleg a katonai repülés múltját mutatja 
be. A szabadtéri kiállítóhelyen az elmúlt évtizedek fé-
lelmetes légi ragadozói sorakoznak. Vadászok, vadász-
bombázók, szállító- és oktatógépek, harci és szállító 
helikopterek. Láthattuk a különleges festésű Cápetit és 
Csőrikét is.

A négy és félezer négyzetméteres fedett kiállítóterem 
klimatizált. Ez a kánikulában nagyon kellemes volt. A 
tematikus kiállítások között tárlatvezető segíti az eliga-
zodást. Vannak itthoni kötődésű érdekességei is, mint 
például id. Rubik Ernő vitorlázó gépe, az Esztergom. 
A Balatonból és Dunából kiemelt roncsok a háborús 
időket tárják elénk. Interaktív programok sokasága 
várja itt a látogatót: van 4D mozi, szimulátorokon le-
het repülni, a vállalkozó kedvűek kipróbálhatják a 3D 
karikát, amihez jó gyomor kell.

A volt állomás egy megmaradt raktárépületében ka-
pott helyet a gyerekek egyik kedvence, az akadálypálya. 
Mellette egy sínpáron néhány marhavagon hirdeti ere-
deti rendeltetését. 

Az étterem kissé zsúfolt volt, de az elfogadható áron 
kapott ebéd mellé desszertet is kaptunk.

Autóbuszos kirándulásunkat a Honvédelmi Sportszö-
vetség támogatásával valósítottuk meg.

A Tavaszi Hérics Gyermekalapítvány további nyílt 
programjai ebben az évben:

- szeptember 2.: A táti csata és környékünk török-
ellenes harcai - Dr. Négyesi Lajos hadtörténész 
előadása;

- október 14.: autóbuszos kirándulás a komáromi 
Csillagerődbe;

- november 11.: Az olasz front küzdelmei az I. vi-
lágháborúban – Rózsafi János levéltáros előadása.

Csicsmann János 
a kuratórium elnöke

A SZV-22 vadászbombázó érdekessége, hogy tudja 
állítani szárnyainak szögét. 

A tárlatvezetés során érdekes történeteket, tényeket 
ismertünk meg.

Önfeledt csoportkép egy élménydús nap végén.



16   S á r i S á p i  H í r m o n d ó

Szerkesztők: Jurásekné Pfluger Éva, Knyazovics Edina,  
Ligetiné Vass Éva, Takácsné Molnár Anikó 
Felelős kiadó: Kollár Károly polgármester 

Nyomdai munka: Táltos Nyomda, Győr - Tördelés: Kollár Gábor János - ISSN 2062-9303

ÖTES hírei
Az utóbbi időkben megnövekedett az avartüzek szá-

ma. Az országban tűzgyújtási tilalom van!!! A tapasztalat 
szerint azonban ennek ellenére is tüzeskednek az embe-
rek, sokszor felelőtlen módon izzásban otthagyva a pa-
razsat. A nagy szárazságban egy kis szellő is elég ahhoz, 
hogy az avar begyulladjon és már meg is van a baj!

Figyeljünk oda a tilalomra, egymásra!
A júliusban történt riasztás alkalmával nagyobb baj 

is történhetett volna, a tűz nagyon közel volt a házak-
hoz, hatalmas terület égett le! Köszönjük szépen a civilek 
segítségét a tűz megfékezésében, az összefogás a bajban 
példaértékű volt sokak számára!

A sok vonulás az üzemanyagárak növekedésével na-
gyobb költségeket vonz magával az egyesület életében. 
Sajnos az önkéntes tűzoltók nem kapnak kedvezményes 
áron üzemanyagot. Kérjük, aki teheti támogassa önkén-
tes munkánkat! Köszönjük!

Augusztus 20-a ünnepén ismét részt vesz csapatunk a 
bográcsozásban. Várunk szeretettel minden érdeklődőt 
az ÖTES asztalánál.

BANKSZÁMLASZÁM: 11740092-21168468 
Az ÖTES csapata

Sári Óvoda és Mini Bölcsőde hírei
Hamarosan elkészül a Sári Óvoda és Mini Bölcsőde új főbejáratának kialakítása. A Magyar 

Falu Program 30 millió forintos támogatásának segítségével az önkormányzat egyik régi álma 
valósulhat meg.

A katasztrófavédelmi ellenőrzések során többször 
is felszólították önkormányzatunkat az óvoda udvar 
felőli oldalán található elavult polikarbonátos előte-
tő elbontására, mivel az tűzveszélyes, és baj esetén 
elzárhatja a menekülési útvonalat. Az önkormány-
zat többször pályázott már a felújításhoz szükséges 
forrás előteremtésére, legutóbb sikerrel.

Dankó Kristóf építész készítette el a bontási, ki-
vitelezési és engedélyezési terveket. Az elnyert 30,03 
millió forint belügyminisztériumi támogatásból, il-
letve önrész segítségével elbontották a polikarboná-
tos előtetőt, kiszélesítették az emeleti függőfolyosót, 
a régi burkolat helyét befalazták, ezáltal megnőtt az 
óvoda belső tere. Közlekedési szempontból mind az 
alsó, mind pedig az emeleti folyosó biztonságosab-
bá vált. A projekt keretében az udvari főbejáratot 
egy előtető védi majd az időjárástól. 

Emellett a festés és a fertőtlenítő takarítási mun-
kálatok július hónapban befejeződtek, valamint 
nagy örömünkre szolgál, hogy két gyermekmosdó 
is megújulhat Sárisáp Község Önkormányzatának 
és a Pöttöm Fürdő pályázat támogatásának kö-
szönhetően. Az Új Ház Centrum jóvoltából 1 000 
000 forint értékben újjávarázsolja két csoport kö-
zös használatú mosdóját. Egy csoportszoba az ön-
kormányzat saját költségén és a községgazdálkodás 
munkatársainak köszönhetően új parkettát kapott.

A leendő elsősöket hagyományainkhoz híven az 
óvodából az óvó nénik kísérik át az iskolai tanév-
nyitóra. 

Minden családnak jó pihenést kívánok a nyár 
hátralévő részére. Szeptember elsején szeretettel vár-
juk a gyerekeket, további tájékoztatást az óvó nénik 
saját, zárt csoportjukban adnak.


